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I medfør  af § 33 i  Forretningsorden for Inatsisartut  fremlægger  jeg hermed følgende forslag til 

beslutning:

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at pålægge Naalakkersuisut, at udforme regler således at 

salg af energidrikke til børn under 12 år forbydes.

(Medlem af Inatsisartut, Malik Berthelsen Siumut)

Begrundelse:

Energidrikke er læskedrikke, som indeholder koffein samt eventuelt også vitaminer, mineraler eller

visse andre stoffer. Energidrikke indeholder typisk 320 mg koffein per liter.

Der er et væld af forskellige energidrikke i butikkerne. Og vi ved også, at disse drikke købes i stort 

tal af forbrugere; også børn.

Det fremgik af en artikel i Sermitsiaq i efteråret, at alene Brugsen og Pisiffik sælger omkring 12.000 

dåser om måneden. Ved siden af Brugsen og Pisiffik findes energidrikke i mange andre butikkers 

varesortiment. Dette er fint nok, da udbud og eftespørgsel er bestemmende her. Men det kan ikke 

accepteres, at vi politikere ser igennem fingre med, at disse energidrikke ubegrænset sælges til børn, 

på trods af at vi er klar over, at disse drikke er sundhedsskadelige for børn.

Departementet for Sundhed har dokumenteret, at eneergidrikke, især dem der indehodler koffein 

kan være direkte sundhedskadelige for børn og unge men også for voksne.

Jeg skal citere departementets svar af 21. Oktober 2010 på mit § 36 spørgsmål som dokumentation, 

“Koffein kan give en kortvarig følelse af mere energi. Men koffein i større mængder kan betyde, at  

man bliver både urolig, nervøs, irritabel og får svært at koncentrere sig. Samtidig kan man få ma-

vesmerter, hovedpine og kvalme. Nogle bliver rastløse, mens andre får hjertebanken og muskel-

rystelser. Andre får svært ved at sove ordentligt, når de har drukket energidrikke. Det betyder para-

doksalt nok, at man får mindre energi jo flere energidrikke man drikker. Man kan herudover opleve  

en følelse af afhængighed af koffeinen, som kan gøre det svært at styre forbruget.

Det er især børn, gravide og kvinder, der planlægger at blive gravide, som det anbefales ikke at  

drikke energidrikke på grund af deres høje koffeinindhold.
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[…] Ernæringsrådet tilslutter sig Fødevarestyrelsen i Danmarks anbefaling om, at børn under 12  

år ikke bør drikke energidrikke”.i

Udover  at  forbyde  salg  af  energidrikke  til  børn  mener  jeg,  at  det  kan  være  gavnligt  med  en 

informations-kampagne  eller  skiltning  i  butikker  om,  at  energidrikke  ikke  alene  kan  være 

sundhedskadelige for børn, men også for gravide og voksne ved større indtag. 

Af landstingslov nr. 11 af 11. november 2000 om salg og udskænkning af alkoholholdige drikke 

fremgår det bl.a. af § 18:

“Salg eller udskænkning af stærke eller svage drikke er ikke tilladt til personer, der er under 18 år  

[...]

Stk. 2. Salg eller udskænkning af stærke eller svage drikke gennem automat er forbudt.

Stk. 3. Bevillingshaveren skal på et for publikum synligt sted anbringe opslag om det i stk. 1 nævnte  

forbud”.

Jeg foreslår, at lignende regler indføres vedrørende salg af energidrikke til personer, der er under 12 

år.

Da vi alle er interesserede i børns ve og vel er jeg fortrøstningfuld for forslagets godkendelse.

Forslagets økonomiske konsekvenser

Forslagets vedtagelse vil for det offentlige ikke have vidtgående økonomiske konsekvenser, der skal 

skulle  regnes  med  minimale  administrative  omkostninger  i  forbindelse  med  omformulering  af 

vedkommende lovgivning. Opgaven skal prioriteres i lighed med de andre initiativer Inatsisartut 

pålægger Naalakkersuisut. Dette betyder, at vedkommende departement skal prioritere opgaven iht. 

Departementets samlede økonomiske ramme med politiske prioriteter som udgangspunkt.

Forslagets  vedtagelse  vil  alt  andet  lige  have  økonomiske  konsekvekser  for  erhvervslivet,  idet 

forslagets vedtagelse vil betyde, at børn under 12 år ikke længere vil kunne købe energidrikke må 

det  påregnes,  at  der  vil  være  et  indtægtstab.  Da  der  hverken  foreligger  erhvervsøkonomiske 

beregninger og forbrugeradfærdsudnersøgelser kan det ikke siges i hvilken omfang indtægtstabet vil 

være. 
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